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جنگل فندقلوی نمین در ســایه بی توجهی مســئولان و 
سوء استفاده برخی فرصت طلبان در حال تخریب و از بین 
رفتن پوشــش های گیاهی و گونه های نادر طبیعی است.
بــه گزارش مهر، با توجه به اینکه اقلیم دنیا در حال تغییر 
است، کشــور ایران و به تبع آن اســتان ما نیز از این امر 
مستثنی نیســت و تغییر اقلیم نقش به سزایی در سرعت 
بخشی به تخریب پوشش های گیاهی دارد.خشکسالی های 
چند سال گذشته، محدود بودن پوشش جنگلی در استان 
از یک ســو و بهره برداری های بی رویه، آتش زدن جنگل 
و از همه مهم تر تهیه زغال جنگل هیرکانی استان اردبیل 
در منطقــه فندقلوی نمین را با مشــکل جــدی روبه رو 
کرده اســت.به جرأت می توان گفت با این نحوه مدیریت 
و ســو استفاده هایی که می شــود تا چند دهه دیگر آثاری 
از جنگل های شهرســتان نمین باقــی نخواهد ماند.ناحیه 
رویشــی هیرکانی در استان اردبیل نواحی جنگلی فندقلو 
در شهرســتان نمین را تشــکیل می دهد که سطحی در 
حــدود ۶ هکتــار را در بر می گیــرد و گونه های غالب آن 
را راش، ممــرز، فندق، بلوط و ازگیل تشــکیل می دهد.در 
حال حاضر آمار دقیق و رســمی از میزان تخریب ســالانه 
جنگل های شهرســتان نمین گزارش نشده است با توجه 
به مشــاهدات خبرنگار مهر و اظهار نظر اهالی روستاهای 
نزدیک جنگل، تخریــب عرصه های جنگلی نمین به قصد 
تهیه زغــال، علی رغم تلاش های شــبانه روزی یگان های 
حفاظت منابع طبیعی شهرســتان روند رو به رشدی دارد.
محسن نعمت زاده با اشاره به اهمیت جنگل های هیرکانی 
که در یونســکو نیز به ثبت رسیده است، به خبرنگار مهر 
گفت: جنگل های هیرکانی منحصر به فرد هستند و در این 
جنگل ها شاهد گونه های مختلف گیاهی و جانوری هستیم 

که در سایر نقاط دنیا از بین رفته اند.
این فعال محیط زیست با تاکید بر اینکه مردم و مسئولان 
بایــد در حفــظ و نگهــداری این میــراث طبیعی تلاش 
کنند، تصریح کرد: باید آتش ســوزی هایی که توسط افراد 
مجهول الهویه به قصد تهیه زغال، سهل انگاری گردشگران، 
بی توجهی کشــاورزان به کنترل آتش در هنگام سوزاندن 
بقایای گیاهی و دیگر عوامل وجود داشــته، برطرف شود 
در غیر این صورت در آینده نه چندان دور شــاهد تخریب 
این ثروت ملی خواهیم بــود.وی تعدیل آب و هوا، کنترل 
آب های ســطحی، حفظ ذخایر ژنتیک گیاهی و جانوری و 
تنوع زیستی را از فواید جنگل دانست و تصریح کرد: درآمد 
جنگل ها نباید در فروش چوب محدود شــود مســئولان 
اســتانی و محلی با ایجاد زیرســاخت های گردشگری در 
جنگل ها و جذب گردشــگر، می توانند تحــرک و پویایی 
را در اقتصــاد محلی به وجود آورند.یکــی دیگر از فعالان 
محیط زیســت در گفتگو با خبرنگار مهر افزود: با افزایش 
تعداد قلیان سراها و کبابی ها در نواحی اطراف ویلکیج و به 

خصوص شهر اردبیل، میزان تقاضا برای تهیه زغال به طور 
چشم گیری افزایش یافته است به طوری که در حال حاضر 
ده ها کارگاه صنعتی تولید زغال در ســطح استان فعالیت 
دارنــد و جنگل های ویلکیج تــاوان آن را می دهد.ابراهیم 
ابراهیمی سقزچی ادامه داد: کوره های زغال گیری مهمترین 
تأمین کننده زغال قلیان ســراها و کبابی های پر مشــتری 
استان است که بخش اعظم آن در منطقه ویلکیج و نواحی 
هم مرز اســتان با گیلان و در حوزه جغرافیایی این استان 
تولید می شــود.وی تصریح کرد: ایــن کوره ها ضمن اینکه 
گونه هــای درختان جنگلی را به زغال و خاکســتر تبدیل 
می کنند، موجب آلودگی هوای مطبوع منطقه می شوند که 
در مواقع ســرایت آتش آن ها به درختان جنگلی پیرامون 
موجب وقوع آتش ســوزی و تشدید آلودگی هوا و تخریب 
جنگل می شــوند.این فعال محیط زیســت افــزود: مردم 
منطقه از قدیم الایام برای تهیه ســوخت زمســتانی خود 
اقدام به زغال گیری می کردند ولی با توجه به در دسترس 
قرار گرفتن ســوخت هایی نظیر نفت در دهه های گذشته، 
میزان زغال گیری در این منطقه کاهش چشم گیری داشت 
و اگر عامل دیگری در این امر دخیل نمی بود، می بایســت 
با بهره مندی روســتاهای منطقه از نعمت گاز در سال های 
اخیــر تقریباً میزان آن به صفر می رســید اما رواج مصرف 
قلیان و به تبع آن افزایش ســرانه مصــرف زغال این امر 

تشدید شده است.
ابراهیمی تصریح کرد: بیکاری می تواند یکی از عوامل اصلی 
افزایش تعداد کوره های زغال گیری باشــد، منطقه ویلکیج 
علی رغم داشــتن پتانســیل های قوی در زمینه کشاورزی 
و دامپروری با مشــکلاتی نظیر بیکاری و مهاجرت روبه رو 

اســت. کشــاورزی کم بازده ســنتی رایج در این منطقه 
جوابگــوی نیازهــای اقتصادی امروز جوانــان این منطقه 
نیســت به همین علت در ســال های اخیر عــده زیادی از 
منطقــه مهاجرت کرده اند و باقی ماندگان در منطقه نیز با 
کشــاورزی و یا با شغل پر درآمدتر با بازار پر رونق تر از آن 

یعنی تولید و فروش زغال امرار معاش می کنند.
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان اردبیل در 
گفتگو بــا خبرنگار مهر اظهار کرد: با توجه به گرانی هیزم 
حاصــل از درختان افراد زیادی اقدام به در آمدزایی از این 
باب می کنند و حتی گردشــگران نیز وسوسه می شوند و 
اقدام به قطــع درختان می کنند.محمود قلی زاده با تاکید 
بر اینکه نظارت ها نســبت به قبل بیشتر شده است، بیان 
کرد: اکیپ ویژه پاســگاه منابع طبیعی شهر آبی بی گلو به 
صورت شــبانه روزی در عرصه های ملی و جنگلی حضور 
مســتمر دارند و همچنین اکیپ کمکی از مرکز اســتان و 
مرکز شهرستان نمین به منطقه جهت پایش و پیشگیری 

اعزام می گردد.
وی واردات چوب به میزان نیاز صنایع را ضروری دانســت 
و افزود: بــا توجه به اینکه در شهرســتان اردبیل و نمین 
۵ کارخانــه تولیــد ام دی اف و نئوپان وجــود دارد اکثر 
خریــداران اصلــی کارخانه های مذکور هســتند.مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان در پاســخ به خبرنگار 
مهــر در ارتباط با نصب دوربیــن در محیط جنگل اظهار 
کــرد: مانیتورینگ خودرو و عرصــه در منطقه نصب و راه 
اندازی شده است و پایش شبانه روزی هم از مرکز استان، 
شهرستان و واحد آبی بی گلو انجام می گردد و بعضاً منجر 
به کشف و ضبط محصولات قاچاق شده است.قلی زاده در 

پاسخ به اعتراض مردم به افزایش کوره های زغال در اطراف 
جنگل های هیرکانی بیان کرد: کوره های زغال را اکیپ های 
پیاده در منطقه کنتــرل می کنند و بر برخوردهای قانونی 
در خصوص کوره گذاران و قطع کنندگان صورت گرفته و 
به مراجع قضائی معرفی شــده اند.وی همچنین به احیای 
درختان جنگل مذبور اشــاره کــرد و افزود: منابع طبیعی 
برای جایگزینی درختان قاچاق و ســوخته شــده اقدام به 
انجــام عملیات پروژه احیا و غنی ســازی و حصارکشــی 

»منطقه احیا شده« می کند.
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیــزداری اســتان یکی از 
راهکارهای حفظ درختان جنگل را زراعت توســط بخش 
خصوصی دانست و ادامه داد: در صورت ارائه حق آبه از امور 
آب برای عرصه های ملی آمــاده تحویل و احاطه مدیریت 
برای امر زراعت چوب به متقاضیان هســتیم تا بخشــی از 
نیاز کشــور به چوب تأمین شــود.قلی زاده یکی از دلایل 
قاچاق چوب را نیازهای معیشتی جوامع محلی عنوان کرد 
و گفت: تأمین معیشت و کاهش مشکلات اقتصادی جوامع 
محلی باید مورد توجه ارگان هــای مربوطه قرار گیرد.وی 
بــه نقش مؤثر مردم در حفظ و نگهداری جنگل اشــاره و 
بیان کرد: به علت پراکندگی سطح منابع طبیعی، کم بودن 
تعداد کارکنان نیروهای حفاظتی در مقابل ســطح منابع 
طبیعی بایست نســبت به افزایش اقدامات فرهنگی برای 
تشــویق مردم به مشارکت بیشتر برای حفاظت از طبیعت 
اقدام کرد.این مسئول خاطر نشان کرد: اگر برای حفاظت 
جنگل از ظرفیت افراد بومی اســتفاده شود نتیجه بهتری 
به دســت خواهد آمد، کنترل مرتع و جنگل با این شــیوه 
و امکانــات اندک غیر ممکن بــوده و نیاز مبرم به کمک و 
یاری مردم، همیاران طبیعت و تشــکلهای مردمی دارد که 
جلوی این غارتگران جنگل و مرتع گرفته شــود.قلی زاده 
ادامه داد: یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی اســتان به 
صورت شبانه روزی در عرصه های مراتع و جنگل ها حضور 
مســتمر دارد و در طول شبانه روز آماده دریافت گزارشات 

مردمی از طریق خط تلفنی ۱۵۰۴ است.
آنطــور به نظر می رســد در بحث حفظ محیط زیســت و 
صیانت از عرصه های جنگلی دیگر جایی برای شــعارهای 
احساسی نمانده است باید سراغ راهکارهای علمی و عملی 
برویــم و همگام با علوم روز دنیا و با اســتفاده از ظرفیت 
حفاظتی مردم در راســتای حفظ این ثروت سبز بکوشیم.
ضمــن اینکه انتظــار می رود مردم نســبت به عرصه های 
جنگلی نگاه مسئولانه داشــته باشند و مسئولین استان و 
شهرستان نیز علاوه بر تشدید نظارت و حفاظت از اراضی 
جنگل های شهرســتان، در راستای رفع مشکلات اشتغال 
و معیشــت جوانان منطقه اقدامات عملــی انجام دهند تا 
به طور قابل ملاحضــه ای از میزان تخریب عرصه جنگلی 

جلوگیری شود.

سریال تلخ جنگل خواری ادامه دارد

حال ناخوش جنگل هیرکانی اردبیل
اکثر مدارس اردستان تخریبی است

رئیس آموزش و پرورش اردســتان گفت: اکثر مدارس اردســتان قدمت زیادی 
دارند و باید بازســازی، تخریب و یا تعمیر شــوند.احمد خاکسار در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشــت: در ارتباط با بحث بازگشایی مدارس، خوشبختانه 
همه مدارس با برنامه ریزی که انجام شده بود سال تحصیلی جدید را آغاز کردند 
که با اســتقبال خوب دانش آموزان همراه بود و در مدرســه شهدای والفجر در 
شهر اردستان و در مهاباد نیز مدرسه پروین اعتصامی مراسم نمادین شروع سال 
تحصیلی را داشــتند.وی با اشاره به برگزاری زنگ شکوفه ها در ۳۱ شهریور ماه 
در مــدارس ابتدایی، افزود: در همان روز بازگشــایی مدارس زنگ فضیلت نماز 
جماعت را در تماس مدارس شــهر داشتیم که به صورت نمادین نیز در مدرسه 

امام خمینی اردستان و قدس مهاباد با حضور مسئولان برگزار شد.
رئیس آموزش و پرورش اردستان خاطرنشان کرد: به مناسبت هفته دفاع مقدس 
زنگ ایثار و مقاومت و شــهادت، مراسم یادواره شهدا و همچنین غبارروبی مزار 
شــهدا نیز انجام شد و در خصوص مراسم سیزده آبان نیز برنامه های باشکوهی 
در مدارس شهرســتان برگزار شــد و دانش آموزان نیــز در راهپیمایی حضور 
پرشکوه داشتند.خاکسار ضمن گرامیداشت ایام فاطمیه، تصریح کرد: در ارتباط 
با عزاداری ایام فاطمیه مراســم های عزاداری جهت گرامیداشت حضرت فاطمه 
)س( از هفته گذشــته شروع شــده و با برنامه ریزی خوب مدیران مدارس، این 
مراسم ها با حضور روحانیون و مداحان برگزار می شود. وی بیان کرد: امتحانات 
نوبت اول از دهم دی ماه شــروع خواهد شــد که با توجه به بخشنامه اداره کل 
اســتان اصفهان به مدت دو هفته تمام مدارس متوســطه اول و دوم شهرستان 
تعطیل خواهند بود و دانش آموزان فقط در امتحانات شــرکت می کنند. رئیس 
آموزش و پرورش اردستان یادآور شد: امتحانات دی ماه برای داوطلبان آموزش 
از راه دور از شنبه سوم دی ماه شروع می شود که تا پایان دی ماه نیز ادامه دارد 
و این امتحانات در محل دبیرستان دخترانه ارشاد شهر اردستان برگزار می شود.

خاکســار خاطرنشــان کرد: با توجه به نزدیک بودن به ایام امتحانات مشاوران 
اســتانی و اساتید برجسته ای را در شهرستان دعوت کرده ایم تا با دانش آموزان 
صحبت کرده و دانش آموزان استرسی جهت امتحانات نداشته باشند و با نهایت 
آرامــش امتحانات را آغاز کنند.وی تصریح کرد: اکثر مدارس اردســتان قدمت 
زیادی دارند و نیاز به بازســازی، تخریب و تعمیر است از جمله دبیرستان امام 
خمینی شــهر اردســتان که بیش از ۵۰ ســال قدمت دارد و در این زمینه نیز 

نیازمند کمک خیران هستیم.

۱۰ شهر غرب مازندران دارای تنش آبی است
نماینده مردم تنکابن، رامســر و عباس آباد در مجلس گفت: ۱۰ شــهر منطقه 
دارای تنش آبی است و به روستای کریم آباد با تانکر آبرسانی می شود.به گزارش 
مهر، سید شمس الدین حسینی در همایش فرصت های سرمایه گذاری اقتصاد 
را دغدغه اصلی در کشور و استان بیان کرد و گفت: رشد اقتصادی ایران در دهه 
۹۰ کمتر از یک درصد بوده و رشد سرمایه گذاری منفی شده است.وی با اظهار 
اینکه حجم ســرمایه گذاری در کشــور اندک است، گفت: برای توسعه مناطق 
باید مازندران و کشــور آباد شود از این رو باید سیاست ها و رویکردهای ملی و 
منطقه ای مشخص باشد.وی با بیان اینکه هرچند در حوزه کسب وکار اتفاقاتی 
رخ داده است، تصریح کرد: مجلس یازدهم و دولت سیزدهم نگاهی ویژه ای به 
کســب و کار داشته اســت و با اصلاح مواد یک و هفت قانون اصل ۴۴ و قانون 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار میل به سرمایه گذاری افزایش یافته است.

حســینی با عنوان اینکه اگر مدیری در شرایط معین از صدور مجوز خودداری 
کند، مجرم شناخته می شود، گفت: مدیران تنها مجوزی را می توانند درخواست 
کنند که در سامانه کسب وکار بارگذاری شده باشد و غیر از آن تخلف می شود.

این نماینده مجلس با اشــاره به اینکه مجوز کنسرسیوم ساخت آزادراه ساحلی 
چالوس - رامســر صادر شده است، گفت: این پروژه به زودی عملیاتی می شود.

وی با بیان اینکه در حوزه تأمین آب شرب شهرها دچار مشکل هستیم، گفت: 
۱۰ شــهر حوزه انتخابیه دارای تنش آبی هســتند و روستای کریم آباد با تانکر 

آبرسانی می شود و خرم آباد در لب ساحل از بی آبی می سوزد.

شیراز میزبان یکی از بزرگترین رویدادهای
 گردشگری کشور می شود

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان فارس گفت: 
دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی گردشــگری پارس 2۰ تا2۳ دی ماه جاری 
در شــیراز برگزار می شــود.به گزارش ایلنا به نقل از روابــط عمومی اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان فارس،  سید موید محسن 
نــژاد در جمع خبرنگاران با بیان اینکه قرار بود این  نمایشــگاه  2۳ تا 2۶ آذر 
ماه برگزار شــود که میســر نشــد افزود: با توجه به برگزاری جلسات متعدد با 
مســولان  و فعالان حوزه گردشگری و صنایع دســتی برای حضور هدفمند و 
برگزاری هر چه بهتر این نمایشــگاه تخصصی،  مقرر شــد 2۰ دی ماه شــیراز 
میزبان این رویداد مهم شــود.وی نمایشگاه گردشــگری پارس را از مهم ترین 
وبزرگترین رویدادهای گردشگری کشور برشمرد و گفت: طبق پیش بینی های 
انجام شده در این نمایشگاه، ضمن معرفی توانمندی ها ، ظرفیت ها و جاذبه های 
گردشــگری فارس یک ســری برنامه های جنبی شامل نشست ها و کارگاه های 
تخصصی در حوزه های گردشگری و صنایع دستی مانند رویدادهای گردشگری 
خوراک ،گردشــگری ادبی ،گردشــگری هنری و........  نیز برگزار خواهد شد.به 
گفته مدیرکل میراث  فرهنگی صنایع دستی و گردشگری فارس، هتل ها و مراکز 
اقامتی، دفاتر خدمات مســافرت هوایی جهانگردی، دانشگاه ها، بیمارستان های 
فوق تخصصی، اماکن مذهبی  و زیارتی چون حرم های مطهر شــاهچراغ )ع( و 
سید علاالدین حسین )ع(، شهرداری ها، شهرداری شیراز، ادارات میراث فرهنگی 
در شهرستان های کشور و استان، اقامتگاه های بوم گردی و سنتی، اتاق بازرگانی 
شــیراز ، انجمن ها و تشکل های گردشگری، شــرکت هاو  برندهای گردشگری، 
استارتاپ ها،تجهیزات هتلی و ... به دوازدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری 
پارس دعوت  شــدند.وی با بیان اینکه فارس بیشــترین آثار ثبت جهانی را به 
خود اختصاص داده است، همدلی را رکن اصلی ارتقای جایگاه فارس در صنعت 
گردشگری بر شــمرد و گفت: پیشنهاد تشکیل شــورای سیاست گذاری برای 
برگزاری نمایشگاه بین المللی گردشگری پارس به استاندار محترم فارس داده ایم 
که برگزاری این شــورا در جهت هر چه با شکوه تر برگزار شدن این نمایشگاه 

تاثیر گذار و حائز اهمیت خواهد بود.

لزوم ایجاد فضای سبز 
در حاشیه رودخانه های گرگان

نماینده گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه شهر گرگان 
دو رودخانه دارد که فضای تفریح شــهروندان در حاشیه آنها ایجاد نشده است، 
گفت: با دعوت از سرمایه گذاران بخش خصوصی می شود بسترهای مناسب تفرج 
شهروندان را در حاشیه این رودخانه ها فراهم کرد.رمضانعلی سنگدوینی با بیان 
اینکه شهرهای کوچک نیازمند توجه بیشتر هستند، اظهار کرد: همه درآمدهایی 
که شهرهای کوچک کسب می کنند صرف هزینه های آنها می شود و نمی توانند 
آنچنان که باید کار عمرانی انجام دهند.نماینده گرگان و آق قلا در مجلس شورای 
اسلامی با اشــاره به اینکه اجرای طرح بازآفرینی شهری بسیار مهم است، ادامه 
داد: در اجرای این طرح باید پیوست های فرهنگی، ورزشی، معنوی، اقتصادی و 
سایر ملزومات عمران و آبادانی محلات شهرها ضمیمه شود تا اثرگذاری داشته 
باشــد.وی با تأکید بر اینکه شهر گرگان دو رودخانه دارد که می توان در حاشیه 
آنها فضای سبز مناسب برای تفریح ایجاد کرد، افزود: در گذشته برخی مناطق 
از این رودخانه ها بهسازی شده ولی ادامه اجرای طرح متوقف گردیده و با دعوت 
از سرمایه گذاران بخش خصوصی می شود بسترهای مناسب تفرج شهروندان را 
در سراســر حاشــیه این رودخانه ها فراهم کرد. سنگدوینی شهرستان آق قلا را 
محروم از زیرســاخت های تفریحی دانست و خاطرنشان کرد: این شهرستان با 
جمعیتی بیش از ۱۳۰ هزار نفر پارکی مناســب برای تفریح شهروندان ندارد و 
توجه به زیرســاخت های تفریحی به خصوص احداث پارک های مناسب در این 
شهر باید در دســتور کار قرار گیرد.وی به تعریف بازآفرینی شهری در 2هزار و 
2۰ محله سطح کشور اشاره کرد و گفت: سهم هر استان به طور متوسط حدود 
۶۵ محله اســت که متأسفانه در این طرح برای استان گلستان ۴۰ محله دیده 

شده که باید بازنگری شود.
نماینده گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی، گلستان را استانی فقیر 
دانست و تصریح کرد: عدم سرمایه گذاری مناسب سبب شده تا گلستان در فقر 
باشــد و افزایش تعداد محلات در طرح بازآفرینی شهری باعث تسریع عمران و 
آبادانی شهرهای استان تا سال ۱۴۰2 می شود. وی اطلاع رسانی را لازمه آگاهی 
جامعه از خدمات نظام مقدس جمهوری اسلامی  برشمرد و اضافه کرد: اقداماتی 
که در محله انجیراب گرگان انجام شــده در نوع خود بی نظیر اســت و باید با 
بهره مندی از توان رسانه ها، اقدامات انجام شده به اطلاع همه آحاد جامعه برسد.

اخبار کوتاه

پــروژه عظیم انتقــال آب به دریاچــه ارومیه 
پس از کش و قوس هــای فراوان در حالی که 
دریاچه در شرایط بحرانی قرار دارد، به ایستگاه 
افتتاح رســیده و امیدها برای نجات این تالاب 
قوت گرفته است.به گزارش مهر، پروژه عظیم 
انتقــال آب به دریاچه ارومیــه که بیش از ۳ 
هــزار میلیارد تومان هزینه بــرای احداث آن 
شــده و اگر با هزینه های امروز محاســبه شد 
۱2 هزار میلیارد تومان برای این پروژه اعتبار 
تخصیص داده اســت.وعده افتتاح پروژه تونل 
انتقال آب از رودخانــه زاب به دریاچه ارومیه 
به عنوان شــاخص ترین پروژه احیای دریاچه 
ارومیه، از بهار ســال ۹۹ شروع شد سپس به 
دی ماه و بهمن ماه سال ۱۴۰۰و بعد از آن به 
بهار ســال جاری موکول شد، اما با وجود این 
وعده هــای مکرر به دلیل ترک خوردگی ۷۵۰ 
متر این وعده ها محقق نشــد.در جریان سفر 
رئیس جمهوری اردیبهشت ماه سال جاری با 
تزریق اعتبارات و تأکیدات دولت بر تسریع در 
روند اجرای آن پروژه وارد مراحل نهایی شــد 
و هم اکنون به ایســتگاه افتتاح رسیده و قرار 
است بهمن ماه امسال همزمان با دهه فجر به 
بهره برداری برســد.هم اکنون دریاچه ارومیه 
شرایط خیلی بحرانی را سپری می کند برخی 
کارشناســان معتقدند که دریاچه ارومیه دیگر 
هیچ وقت به صورت کامل احیا نخواهد شــد، 
اما دولت ســیزدهم امید خود را برای احیای 
کامل دریاچه حفظ کرده است.آمارها به خوبی 
بیانگر بدتر شــدن روز بــه روز این تالاب بین 
المللی و این امر موجب شده نهادهای متولی 
آمارهــا وضعیت دریاچه را بــه صورت مرتب 
اعلام نکنند و این شرایط بیانگر توجه و تکمیل 
طرح های نیمه تمام طرح های احیای دریاچه 
ارومیه اســت.هم اکنون تراز دریاچه ارومیه به 
کمترین میزان ثبت شده در ۳۰ سال گذشته 
رسیده و بر اساس آخرین آمارهای اعلامی تراز 
دریاچــه ارومیه ۱2۷۰.۱۰ متر اســت که به 
دلیل بارش های اخیر ۶ ســانتی متر نسبت به 
کمینه امسال افزایش داشته است.تراز دریاچه 
ارومیه در مدت زمان مشــابه سال قبل خود 

۱2۷۰.۵۶و حجم آب دریاچه ارومیه 2 میلیارد 
و ۴۶۰ میلیون متر مکعب بود، همچنین حجم 
آب دریاچه ارومیه در حال حاضر یک میلیارد و 
۱۷۰ میلیون متر مکعب است.این آمار و ارقام 
بیانگر این است که یکی از راه های برون رفت 
از شــرایط بحرانی بهره برداری از تونل انتقال 
آب در بهمن ماه اســت که با اتمام آن ورودی 

دریاچه ۱۶ برابر افزایش می یابد.
دبیر هیئت تحقیق و تفحص مجلس شــورای 
اسلامی از ســتاد احیا دریاچه ارومیه از افتتاح 
تونــل انتقال آب در بهمن مــاه و افزایش ۱۶ 
برابری ورودی آب به دریاچه با اتمام سد چپر 
آباد و ســیلوه خبر داد.روح الله متفکر آزاد روز 
جمعه در جلســه با دبیر کارگروه ملی نجات 
دریاچه ارومیــه گفت: هدف مــا مچ گرفتن 
نیســت بلکه ارائه گزارش دقیق به مردم است 
که چه کارهای انجام شده نقاط مثبت و منفی 
کجاست و چه موانعی سر راه است.دبیر هیئت 
تحقیق و تفحص مجلس شــورای اســلامی از 
ســتاد احیا دریاچه ارومیه یکی از نمایندگان 
مــردم تبریز افزود: قبول داریــم احیا دریاچه 
هماهنگی همه نهاهای حاکمیتی را می طلبد، 
هماهنگی اجتماعی، اراده مردمی و دولتی لازم 
اســت.وی با بیان اینکه ما الان در حوزه علم 
حرف برای گفتن داریــم اجرای ۳۶ کیلومتر 
تونل در اعماق زمین نشان از علم بالای ماست 
افــزود: ورود دولت با وجود تــورم موجود به 
موضوع احیا دریاچه با اختصاص ۱۰۰ درصدی 
اعتبارات نشــان از عزم جدی برای احیا است 
که جای قــدر دانی دارد.دبیر هیئت تحقیق و 
تفحص مجلس شورای اســلامی از ستاد احیا 
دریاچــه ارومیه همچنین گفــت: خبر خوش 
برای مردم این است که تونل انتقال آب بهمن 
به بهره برداری می رســد افتتاح این تونل یک 
قدم رو به جلو اســت، همچنین با اتمام ســد 
چپرآباد و ســیلوه بزودی شــاهد افزایش ۱۶ 

برابری ورودی آب خواهد شد.
متفکر آزاد در بخش دیگری از سخنانش گفت: 
گلایه جدی در حوزه کشاورزی داریم هرچقدر 
در ســخت افزاری کار می شــود در کشاورزی 

خراب می شــود ۴ برابر انتقال آب را داریم در 
بخش کشــاورزی هدر می دهیم کشاورزی به 
ویژه در مدیریت آب عقب روی داشــته است.
وی همچنین گفت: کمترین تعامل را در این 
مدت با وزارت جهاد کشــاورزی داشــتیم که 
خودش را در گزارش نهایی نشان خواهد داد، 
بدون شک انتظار بیشتری از این وزارت خانه 
داشــتیم.وی با انتقاد از عملکرد سازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان ها در قبال احیای دریاچه 
ارومیه، اظهار کرد: در مســیر احیای دریاچه 
در حوزه ســازه ای موفق بودیم ولی باید اذعان 
کرد که اشــکالات اساسی به ســازمان جهاد 
کشــاورزی در توسعه اراضی کشــاورزی وارد 
اســت.متفکر آزاد با بیان اینکه خط انتقال آب 
از ســد کانی ســیب به عنوان مهمترین طرح 
انتقال آب به دریاچه ارومیه تا پایان ســال به 
بهره برداری خواهد رســید، اضافه کرد: اتمام 
این طرح به معنای احیای دریاچه نیست بلکه 
یک حرکت مثبت در مســیر احیا خواهد بود.
استاندار آذربایجان غربی و دبیر کار گروه ملی 
نجات دریاچه ارومیه نیز در این نشست گفت: 
تمرکز بر پروژه هــای نیمه تمام که مهمترین 
آن انتقال آب از طریق تونل کانی سیب است 
اولویــت برنامه های احیا اســت که در فاز اول 
تونــل ۳۰۰ میلیون متر مکعــب آب منتقل 
خواهد شد.محمدصادق معتمدیان افزود: ۵۰۰ 
میلیارد تومان از اعتبارات سفر رئیس جمهور 
به اســتان به این طرح اختصاص داده شده و 
باعث سرعت کار شده است، همچنین ترمیم 
۷۵۰ متر به سرعت در حال اجرا است تا دهه 
فجر به بهره برداری خواهد رســید.وی با بیان 
اینکه تونل انتقال آب ۱.۵ میلیارد متر مکعب 
ظرفیت انتقال آب از حق آبه ای مازاد منطقه 
را در ســال دارد، عنوان کرد: از اعتبارات سفر 
رئیس جمهور به اســتان صد درصد اعتبارات 
پروژه های ستاد احیا تخصیص داده شده است.

استاندار آذربایجان غربی با بیان اینکه تصفیه 
خانه ارومیه تا پایان ســال با ۵۱ میلیون متر 
مکعب انتقال پســاپ به بهره برداری خواهد 
رســید افزود: ســد چپر آباد اشــنویه بدلیل 

افتتاح زودهنگام به مشــکل خــورده بود. ۷۰ 
میلیارد تومان اختصاص داده شــده است تا به 
بلاتکلیفی این پروژه پایان داده شود.اســتاندار 
آذربایجان غربی همچنین با بیان اینکه رویکرد 
جدید دولت تغیر نگاه از سخت افزاری به نرم 
افزاری اســت، افزود: بحث عــدم مدیریت بر 
منابــع و مصارف بوده که باعث توســعه ۱2۰ 
هکتار ی در بخش کشــاورزی با 2.۵ میلیارد 

متر مکعب مصرف بیشتر شده است.
وی بــا تاکید بر اینکه احیــای دریاچه ارومیه 
با توســعه اراضی کشــاورزی در حوضه آبریز 
دریاچــه هم خوانی نــدارد، بیــان کرد: طی 
هشت ســال گذشته بیش از ۱2۰ هزار هکتار 
به اراضی کشــاورزی آذربایجان غربی افزوده و 
منجر به مصرف آبی به میزان 2.۵ میلیارد متر 

مکعب شده است.
اســتاندار آذربایجان غربی اضافه کرد: نیازمند 
تعریف مشاغل جایگزین کشاورزی در منطقه 
هســتیم که حوزه معدن می توانــد آلترناتیو 
خوبــی برای آن باشــد.وی افزود: متأســفانه 
کشــت گلخانه ای نیز مورد غفلت واقع شــده 
کــه با توجه به نقش آن در بهینه کردن تولید 
محصولات کشاورزی و کاهش مصرف آب باید 
مورد توجه جدی قرار گیرد.دبیر کار گروه ملی 
نجــات دریاچه ارومیه در تشــریح برنامه های 
مهم مدیریــت آب در اســتان گفت: چغندر 
قند محصول مهم تولیدی اســتان اســت، در 
یونجه استان دوم کشــور هستیم باید کشت 

این محصولات کم و کشــت های کم مصرف 
جایگزین شود همه برنامه های بخش کشاورزی 
باید موجب افزایش درآمد و انتفاع مردم باشد.
معتمدیــان مردمی ســازی فعالیت ها، تعامل 
با مــردم و ظرفیت های اجتماعی و اشــتغال 
جایگزیــن را از دیگــر راهکارهــای مدیریت 
مصرف آب در استان عنوان کرد و افزود: معدن 
ظرفیت مهمی است که تا به حال کوتاهی شده 
است و نقش مهمی در ایجاد درآمد داشته تنها 
یک درصد اشــتغال در معــدن داریم با وجود 
رتبه ۶ معادن در کشور و علت آن خام فروشی 
و نبود حلقه های ایجاد ارزش افزوده است.وی 
گفت: شــرکت های بزرگ دولتی مثل شستا 
وارد ســرمایه گذاری در بخش معدن شده اند 
و هم چنین ســرمایه گذاری 2۵ هزار میلیارد 
تومانی بخش خصوصی نشــان از توجه ما به 
ظرفیت معادن است.حجت السلام سیدسلمان 
ذاکر یکی از نمایندگان مردم ارومیه در مجلس 
شورای اســلامی نیز در این جلسه گفت: ۱۸۶ 
رأی نمایندگان برای تحقیق و تفحص دریاچه 
نشان از اهمیت احیا دریاچه در مجلس شورای 
اسلامی اســت.وی با اشــاره به اینکه سرعت 
ترمیم در ۷۵۰ متر از بخش های آســیب دیده 
تونل خیلی خوب بود گفت: در شورای برنامه 
ریــزی 2۰۰ هکتار اصلاح الگوی کشــت در 
استان تأیید شده است باید به سمت آب مجاز 
و غیر مجاز نباشیم بلکه دنبال روش های نوین 

آبیاری و اصلاح الگوی کشت باشیم.

فعال محیط زیست خوزســتان گفت: احداث 
و آبگیری »ســد چم شــیر« عــلاوه بر اینکه 
محیط زیست رودهای خیرآباد و زهره را نابود 
می کند باعث افزایش ریزگردها در کانون های 
فعال شرقی خوزستان می شود.کرامت حافظی 
در گفت وگو با خبرنــگار مهر بیان کرد: جلگه 
خوزســتان در حال نابودی اســت چرا که سد 
نابودگر دیگری بر رودخانه های استان ساخته 
و آبگیــری می شــود؛ این در حالی اســت که 
خوزســتان بر اثر تغییرات اقلیمــی و افزایش 
گرمایش جهانی دچار مشکلات فراوانی مانند 
افزایش ریزگردها و نابودی تالاب ها اســت.وی 

افزود: خوزســتان منطقه ای از جهان است که 
بخش مهمی از هلال حاصلخیز است که شامل 
منطقه میان رودان از جلگه خوزستان تا جلگه 
عراق و بخش خاوری دریای مدیترانه اســت. 
این نگین ارزشمند با رودخانه ها این جایگاه پر 
اهمیت در جهان را حائز شده اما سدها و انتقال 
آب های ویرانگر خوزســتان را بــه مرز نابودی 
کشــانده و اســتان را به کانون بزرگ ریزگرد 

تبدیل کرده است.
حافظی یادآور شــد: خوزســتان مهد و زادگاه 
تمدن ها و کشاورزی در جهان است اما اقدامات 
افراطی سدسازی و انتقال آب ها سبب شده تا 

تالاب ها، رودها و منابع آبی این استان خشک 
شوند؛ سد چم شیر در اقدام غلط دیگری برای 
گسترش کشــاورزی در بالا دست و انتقال آب 
رودخانه زهره به دشــت لیراوی دیلم در حال 
ســاخت اســت و به مراحل پایانی و آبگیری 
نزدیک می شود.فعال محیط زیست خوزستان 
تاکید کرد: احداث و آبگیری ســد چم شــیر 
علاوه بر اینکه محیط زیست رودهای خیرآباد 
و زهره را نابود می کنند باعث افزایش ریزگردها 
در کانون های فعال شرقی خوزستان می شود.
وی بیــان کرد: عده ای از کارشناســان معتقد 
هستند که محل مخزن سد در سازند گچساران 
می تواند فاجعه ای مانند سد گتوند ایجاد کند؛ 
همچنیــن محروم کــردن رودخانــه زهره از 
آب های شیرین بالادست منطقه چم شیر باعث 
برهم خوردن تعادل سرچشمه های آب شور و 

شیرین رودخانه زهره می شود.
حافظی گفت: با توجه به اینکه هزاران ســال 
در مناطــق جلگه خوزســتان و در حاشــیه 

رودخانه های خیرآباد و زهره زندگی بر اساس 
کشاورزی شکل گرفته است، کدام عقلانیت آب 
را از منطقه جلگه ای حاصلخیز که از گذشته تا 
کنون مهد کشاورزی بوده است، محروم می کند 
تا آب را در بالادســت به کشاورزی اختصاص 

دهد؟
فعال محیط زیست خوزستان با یادآوری اینکه 
هیچ آب مازادی در کشــور وجود ندارد، افزود: 
هر ســاله به علت تغییــرات اقلیمی  و افزایش 
گرمایش جهانی معیشت کشاورزان این منطقه 
به مخاطره افتاده اســت؛ بنابراین تشدید این 
زیان ها با اقدامات بشــری کاملًا نادرست است 
و هر گونه بارگذاری جدید کشاورزی و صنعتی 
در بالا دست یا انتقال آب زهره عقلانی نیست.
وی اظهار کرد: بــا کاهش دبی رودخانه زهره، 
آب شــور دریا تا کیلومترها پیشــروی خواهد 
کرد و زمین های شیرین شهرستان هندیجان 
به نمکزار تبدیل خواهند شــد.حافظی افزود: 
این فاجعه در پایاب رودخانه کارون در منطقه 

آبادان و خرمشــهر و اروندکنار به دلیل کاهش 
آورد آب کارون رخ داده و شــاهد هستیم که 
چگونه زمین های کشــاورزی و نخلستان های 
کارون در این مناطق نابود شــدند و ســد چم 
شــیر نیز همین بلا را بر ســر نخلســتان ها و 
زمین های کشــاورزی هندیجان می آورد.فعال 
محیط زیست خوزســتان تاکید کرد: رودخانه 
خیرآباد و زهره دارای جنگل های رودخانه ای و 
بیشه هایی اســت و خور سجافی تنوع زیستی 
ارزشــمندی را شــامل می شــود که هر گونه 
کاهش آورد آب یا کاهش کیفیت آب بی شک 
ضرر جبران ناپذیری را به زیست بوم رودخانه 
و زندگی زیســتمندان وابسته به آن در منطقه 
وارد می کنــد.وی گفت: همچنین کاهش آورد 
آب رودخانه زهره در بندرگاه سجافی که محل 
پهلو گرفتن شناورها و لنج های باری و صیادی 
در انتهای رودخانه زهره و محل پیوســتن این 
رود به خلیج فارس است می تواند مشکلاتی را 

برای هندیجان ایجاد کند.

تونل انتقال آب دریاچه ارومیه آماده افتتاح شد

از ریزگرد تا مرگ کشاورزی

همه مشکلاتی که سد »چم شیر« ایجاد می کند


